
 

ACTA DE LA COMISSIÓ CONSULTIVA DEL PARC DEL GARRAF 

 

Data: 7 de maig de 2024  

Hora: 17:00 hores  

Lloc:    Sala Josep Lluís Palacios (Sant Pere de Ribes) 
 

 

Presideix la reunió:  Sra. Joana Barber Rosado 

Secretari:  Sr. Jose Luis Herrera Liceras 

 

Ordre del dia: 

 

1. Presentació de la nova direcció del Parc. 

2. Aprovació de l’acta de la reunió anterior. 

3. Informe de gestió. Principals activitats realitzades (novembre 23 – abril 24). 

4. Torn de paraules. 

 

 

Desenvolupament de la sessió 

 

S’inicia la reunió a les 17.00 hores. 

 

El Sr. Josep Moya, Regidor de Medi Ambient de Sant Pere de Ribes dona la benvinguda 

a la reunió de la Comissió Consultiva que acull l’Ajuntament i excusa l’absència de la 

l’Alcaldessa per problemes d’agenda.  

 

La Sra. Joana Barber, Cap de l’Oficina Tècnica de Parcs Naturals i Presidenta de la reunió, 

valora positivament poder realitzar aquesta reunió, i agraeix a tothom la seva presència i 

que hi sigui tanta gent. 

 

1.Presentació de la nova direcció del Parc 

 La Sra. Joana Barber, inicia la sessió amb la presentació del nou director dels Parcs del 

Garraf i Olèrdola, el Sr. Jose Luis Herrera explicant breument la seva trajectòria professional 

a la Diputació de Barcelona, havent estat primer a Prevenció d’Incendis forestals, fins 2018, 

i, després a Acció climàtica.  

 

La Sra. Joana Barber, comenta que ja s’han iniciat les presentacions a alguns Ajuntaments 

del Parc però que no s’han realitzat totes per problemes d’agenda.  

 

2. Lectura i aprovació, si escau, de l’acta de la reunió anterior.  

S’acorda aprovar l’acta de la darrera reunió celebrada el dia 18 d’octubre a La Sala de 

l’Ajuntament d’Olivella un cop incorporada l’esmena referida pel Sr. Josep Antoni Herrera. 
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4. Informe de gestió. Principals activitats realitzades (octubre 23 - maig 24)  

El Sr. Herrera  explica els punts següents:  

 

Pel que fa a Territori: 

- Treballs forestals realitzats a la finca de la Mesquita amb una empreses d’inserció 

social amb l’objectiu d’implementar el punt estratègic de gestió (PEG) per reduir el 

risc de propagació d'incendis forestals i facilitar els treballs d’extinció en cas 

d’incendi.  

- Estabilització del talús de la pista de Rat Penat a Plana Novella i a Sitges. S’han 

realitzat les actuacions prioritàries (segons un estudi de l’ICGC) per millorar la 

seguretat de la pista.  

- Reparació de l’itinerari sensorial de Can Grau a Olivella.  

- Millora del tram de Quatre camins als Masets de Jafre (Olivella) on s’ha formigonat 

un tram de camí amb fort pendent per millorar la transitabilitat de la pista.  

 

Pel que fa a l’Ús Públic:  

 

- Estudi de la capacitat d’acollida que tot just s’inicia en aquests moments i pretén 

estimar el nombre de persones que visiten algunes zones concretes del Parc i els 

seus interessos.  

- Presenta una gràfica de les activitats informades en els darrers mesos.  

- Incorporació d’una nova tècnica d’ús públic.  

- Presència d’un Coordinador dels Informadors del diferents Punts d’Informació al 

parc.   

- Passejades guiades. A la web es troba el calendari actualitzat de les activitats.  

 

En aquest darrer punt, la Sra. Joana Barber explica la solució administrativa que s’ha pres 

per a poder seguir realitzant aquestes passejades organitzades que volem promoure i 

continuar organitzant des de la Diputació de Barcelona. S’ha creat una línia específica de 

subvencions per a les passejades guiades. En aquest cas de les passejades es podran 

demanar per a 2024 i 2025. Comenta que es tornarà a explicar com es poden sol·licitar 

aquestes subvencions i que en cas de dubte, s'ha de contactar amb l’Oficina del parc.  

 

Pel que fa a Conservació: 

 

- Seguiment de l’àliga cuabarrada amb la col·laboració del Gremi d’Àrids de 

Catalunya. Ara tenim 3 parelles amb polls de les 4 parelles del Parc.  

- Restauració de la Font de l’Alba, per millorar el seu estat i per facilitar la reproducció 

de Salamandra i altres espècies d’amfibis.  

- Gestió de pastures amb un ramat d’ovelles per ajudar en la conservació de l’espai 

del dipòsit controlat de la Vall d’en Joan.  

- Seguiment de mesocarnívors per comprovar la presència de gat salvatge al Parc.  

- Seguiment del botxí meridional per conèixer l’espai vital.  

Pàgina 2
Codi Segur de Verificació (CSV): f2a23d346ee4018f07a7   Adreça de validació: https://seuelectronica.diba.cat

Document signat electrònicament. Firmes vàlides. És còpia autèntica de l’original electrònic.



 

 

 

Acta de la Reunió de la Comissió Consultiva del Parc del Garraf 
Sant Pere de Ribes. 7 de maig de 2024 

 
 
 
 
 

-3- 

- Seguiment de la flora amenaçada per aconseguir una gestió informada eficient i 

eficaç d’aquestes espècies protegides.  

 

Abans d’iniciar el torn de paraules, la Sra. Joana Barber, afegeix que el voluntariat ha de 

canviar la seva gestió perquè les administracions no poden tenir voluntaris per la nova 

legislació. El voluntariat s’ha d’organitzar des d’empreses o entitats i comenta que el Cercle 

de Voluntaris desapareixerà com ha funcionat fins ara l’any 2025. Estem treballant per a 

crear la taula d’entitats de voluntariat i d’educació ambiental a la qual donarem suport per 

a que puguin seguir realitzant aquestes tasques de voluntariat.  

 

4.Torn obert de paraules  

El Sr. Josep Antoni Herrera, com a Vicepresident de l’Institut d’Estudis Penedesencs 

prega que es sol·liciti des del Consell Comarcal a ADIF que preservi la seguretat del camí 

paral·lel a la via del tren, amb les actuacions que es considerin.  

La Sra. Joana Barber proposa presentar aquest tema en el proper Consell Coordinador 

per a que els representants polítics valorin aquesta sol·licitud. 

El Sr. Andreu Bosch, Vicepresident de l’APMA Garraf, comenta 3 punts. El primer fa 

referència a que a l’acta anterior es va anotar el projecte de Vallgrassa quan s’estava parlat 

del projecte de Vallcarca. La Sra. Barber comenta que també ho va detectar i que es 

corregirà a l’acta.  

El segon punt és sobre el MACAO, vol mirar-lo en detall per saber l’impacte que pot tenir el 

pas per alguns dels camins en funció de la quantitat de persones que en facin ús. El que sí 

que pot tenir impacte son les curses amb motos en el territori, no només l’impacte visual 

(per la pols que van aixecar les motos). En aquest sentit, planteja la possibilitat de mitigar 

l’impacte físic de la pols sobre les plantes. També s’ha de contemplar el problema de 

l’erosió del sol en el traçat de la cursa.  

El tercer és el tema del voluntariat, un dels principals esculls que es troba és l’assegurança, 

és un cost que es podria assumir des de l’administració perquè les entitats, tot i ser un cost 

petit, no poden fer front a aquesta despesa. La Sra. Barber comenta que ho anotem per a 

tenir-ho en compte i estudiar la manera de poder ajudar en aquest aspecte.  

El Sr. Jesús Coines, vol comentar dos temes. El primer, que ja van preguntar fa un any, 

sobre l’ampliació dels túnels d’ADIF per seguretat a les costes del Garraf. Es va demanar 

informació pública de l’estudi d’impacte ambiental l’any 2021. Demana si tenim alguna 

informació o previsió sobre aquest tema. El Sr Bosch en aquest punt comenta que APMA 

Garraf va fer al·legacions sobre aquest projecte. Una de les propostes és fer un tercer túnel. 

La Sra. Barber, comenta que ho anotem per a investigar-lo. És un projecte faraònic amb un 

pressupost estratosfèric que s’haurà d’executar properament.  
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El segon punt, és sobre la campanya de prevenció d’incendis per a aquesta campanya. La 

Sra. Barber comenta que la prevenció d’incendis a la Diputació de Barcelona s’organitza 

des de l’Oficina Tècnica de Prevenció d’Incendis Forestals, sabem que s’ha mobilitzat les 

ADF en algunes comarques o municipis per iniciar la vigilància en dies de més risc. El PVI 

manté les dates de darreres campanyes, del 12 de juny al 31 d’agost.  

El Sr. Moya, que és a la comissió de la regió d’emergències metropolitana sud (REMS) 

liderat per Joan Rovira -Cap de la REMS-, aporta que es continua amb aquest seguiment. 

En aquest grup s’ha realitzat un simulacre per poder treballar la coordinació entre tots els 

organismes i entitats que hi col·laboren.  

La Sra. Barber, comenta que hi ha novetats sobre el Pla Alfa, que passa de 3 a 4 nivells, 

amb un nivell de detall municipal. El tancament, si és que dona el risc, es realitza des del 

Cos d’Agents Rurals i es treballa a nivell de massís. Des del Parc ens posem a la disposició 

de la gent que té les competències per ajudar amb els nostres recursos. Les reunions de 

coordinació en l’àmbit de la REMS amb l’assistència de la direcció del Parc ens permeten 

preveure i preparar-nos per a aquests episodis de risc.  

El Sr. David de Sousa, president de l’ADF, comenta que a aquestes trobades de 

coordinació es treballa molt bé conjuntament, no tant per la Diputació de Barcelona, per 

l’estat de conservació de les basses de prevenció d’incendis forestals i els seus accessos. 

El Sr. Herrera, comenta que hi ha dos nous punts d’aigua per a mitjans aeris. Anota la 

sol·licitud de Sr. Sousa per a revisar l’estat d’aquests punts abans de l’estiu.  

El Sr. Moisès Carbó, coordinador de les ADF demana si la raó per la qual no és efectiva 

és pels cables de la xarxa elèctrica i el Sr. Moya confirma que és per aquesta raó. La bassa 

de Mas Vendrell, està mig buida, l’aigua que falta es va gastar a l’incendi de fa dos anys i 

encara no s’ha reomplert.  

La Sra. Barber, recorda que la prevenció d’incendis es realitza des dels municipis, tot i així, 

es pren nota d’aquest comentari per poder revisar-lo properament i coordinar-nos entre tots 

els agents implicats.  

La Sra. Pilar Carbó, representant de la Masia La Fassina comenta que les caixes nius de 

ratpenats en la zona es troben en molt mal estat i demana si es poden revisar o retirar.  

El Sr. Josep Mª Comas Aregall, vocal de la Unió Muntanyenca Eramprunyà de Gavà 

(UME), comenta que tenen un tema pendent treballat prèviament amb la direcció del parc, 

que és la recuperació del camí al Castell de l’Eramprunyà. Un altre tema que comenta és 

la sequera per saber si s’ha pres alguna mesura per revertir les conseqüències de la 

mateixa. I un tercer tema, demana parlar a cada Comissió Consultiva de l’evolució del 

dipòsit controlat de la Vall d’en Joan.  

La Sra. Barber respon sobre el tema del dipòsit controlat, a la darrera sessió, després de 

les explicacions del tècnic responsable de la gestió per part de l’AMB. Diu que es va decidir 
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fer-ho anualment perquè es va considerar que no es tindran canvis significatius si ho fem 

en un període de temps més curt. Des del Parc vetllem per a que ells facin la seva feina, 

l’estabilització de les deixalles. El Parc treballa coordinadament amb l’AMB per a la 

restauració de la superfície.  

El Sr. Moya, destaca que en menys temps no es veu l’evolució, la tendència.  

La Sra. Barber, anota aquesta sol·licitud per si cal fer alguna xerrada informativa o fer-ho 

cada menys temps. També comenta que s’està realitzant un estudi per conèixer els efectes 

de la sequera i quines son les zones més afectades amb arbres morts o amb decaïment 

forestal. S’ha contactat amb les administracions competents en les zones on aquests arbres 

morts puguin resultar un perill per a realitzar els treballs oportuns. Des de la Generalitat de 

Catalunya es treballarà en aquest massís del Garraf. Estem realitzant un estudi que es 

podrà socialitzar a la tardor, del que pot passar en els propers anys.  

El Sr. Moya, comenta que la Generalitat ha tret uns ajuts per retirar els arbres morts per 

crear una zona de mosaic de paisatge, a partir d’una cartografia a gran escala.  

El Sr. Josep Antoni Herrera, Vicepresident de l’Institut d’Estudis Penedesencs, demana 

una pro activitat des del govern de la Diputació de Barcelona amb la declaració de Parc 

Natural del Garraf.  

La Sra. Barber comenta que s’està treballant en la declaració d’un únic parc natural conjunt, 

no tres. L’àmbit té el nivell de protecció per part de l’òrgan ambiental, es tracta de Xarxa 

Natura 2000 i Espais del Pla d’Espais d’Interès Natural de Catalunya (PEIN). El parc natural 

té una protecció especial. Aquesta és una de les línies de treball de l’Àrea d’Espais Naturals 

i Infraestructura Verda de la Diputació de Barcelona. A nivell tècnic també estem treballant 

en aquesta línia.  

El Sr. Tutusaus, del centre excursionista de Sitges, comenta que l’estudi realitzat sobre la 

ultra-trail no representa el tipus de cursa típica en aquest espai natural, de fet, és molt 

diferent. Expressa que basar el mapa d’activitats (MACAO) en aquest resultat potser no és 

el més convenient. La Sra. Barber explica que coincideix l’empresa que ha fet els dos 

treballs però que son diferents. El Sr. Herrera, especifica que a partir de l’estudi de l’estat 

dels corriols definirem de manera participada els criteris per realitzar les activitats 

organitzades en el Parc.  

Des de l’APMA Garraf, s’exposa el tema del projecte de Vallcarca i s’explica la seva 

preocupació per aquest espai i el seu futur amb un canvi d’usos. L’Ajuntament de Sitges 

els va demanar que traslladessin les seves demandes per a la restauració d’aquest espai 

als propietaris per que no s’ha presentat formalment cap projecte per a aquest espai a 

l’administració local. Des de la Diputació es va respondre que s’aplicaria la normativa vigent 

en un hipotètic informe en cas que es presentés el projecte. El promotor ha variat les xifres 

d’habitatges en les diferents presentacions públiques.  
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La Sra. Barber va exposar aquest tema en l’anterior Consell Coordinador tal i com es va 

acordar a l’anterior Comissió Consultiva. El tema va generar força debat. L’Ajuntament de 

Sitges i l’Àrea d’Espais Naturals i Infraestructura Verda Diputació de Barcelona no han  

rebut ni els ha arribat res. Des de l’Àrea es va recordar que la seva funció és vetllar per la 

qualitat dels espais naturals.  

El Sr Andreu Bosch, APMA Garraf, comenta que l’any 2029 caduca la primera concessió 

d’una pedrera en aquest entorn i la Sra. Barber diu que caduquen totes en 2029.  

El Sr. Bosch fa palès que entenc que és necessari un pla de pedreres a nivell català però 

que després de tants anys d’explotació és el moment de la restauració d’aquest espai 

natural. Considera important que el parc del Garraf, per preservar l’entorn i el medi ambient, 

hauria de fer pressió per a retornar a la natura el que és de la natura. La Sra. Barber 

comenta que aquesta decisió ja està presa, el Pla Especial del Parc del Garraf diu que s’ha 

de finalitzar la concessió el 2029 i fer el procés de restauració per a tornar a ser natural i no 

es podrà fer de manera diferent si no es canvia el Pla Especial, cosa que no és fàcil de fer.  

S’obre un debat sobre les torres de guaita, en aquest punt, la Sra. Barber explica que des 

de Bombers fa temps que no tenen entre les seves prioritats la vigilància amb personal des 

de les torres de guaita però que a les campanyes 2024 i 2025 tindrem guaites a les torres. 

Si no s’utilitzen aquestes torres haurem de pensar que fem amb aquestes infraestructures.  

La Sra. Lucia Gómez, del Monestir Budista, explica que l’accés des de Begues per a 

vehicles de més de 9 metres és complicat i que han manifestat aquestes dificultats en 

algunes zones de transició entre el formigó. Demana quina recomanació han de fer des del 

Monestir per als accessos d’autobusos. Demana revisar com estan aquestes zones. La 

Sra. Barber indica que no tenim la informació de l’estat actual d’aquesta pista però que el 

Parc ho revisarà.  

El Sr. Tutusaus, indica si es podria estudiar un nou accés al Parc per la zona del dipòsit 

controlat de la Vall d’en Joan. La Sra. Barber comenta que ho podrem estudiar perquè no 

sabem si ara mateix és viable el pas per aquesta zona.  

El Sr Andreu Bosch, explica que l’APMA Garraf va organitzar una sortida per l’entorn de 

la Trinitat i la Creu Sant Isidre i que agraeix les facilitats del parc per realitzar-la i comenta 

que es va trobar un indicador que sembla equivocat, en el peu del Puig de Boronet. Diu que 

hi ha un pal que indica el Puig de Sant Antoni. Explica que el problema podria venir de la 

confusió entre el Puig de Sant Isidre i el Puig de Boronet que té la creu de Sant Isidre.  

La Sra. Barber agraeix l’assistència i participació a totes i a tots i es dona per acabada la 

sessió a les 18:35 hores.   
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ANNEX: Relació d'assistents a la reunió 

Nom i cognoms Càrrec Ajuntament / Entitat 

Josep Antoni Herrera i 
Sancho 

Vice-President Institut d’Estudis Penedesencs 

Alex Espejo Fernández Tècnic Medi Ambient Aj. de Sant Pere de Ribes 

Lucia Gómez Chantada Dir. Executiva Monestir Budista 

Manel Olive Quiñones Tresorer S.C. Sitges 

Josep Mª Comas Aregall Vocal 
Unió Muntanyenca Eramprunyà 
de Gavà (UME) 

Lluis Artigas Masdeu Secretari Moto Club Sitges 

Joan Masó Blasco Representant Moto Club Sitges 

Pilar Carbó Gasulla Representant Masia La Fassina 

David de Sousa Rodríguez  President ADF ADF Olivella 

Moisés Carbó de Sousa Coordinador ADF ADF Olivella 

Rubén Hernández Moyano Secretari Associació Edulis 

Joan Tutusaus Martí President Centre Excursionista de Sitges 

Pedro Paredes Rodríguez Regidor Aj. Castelldefels 

Neus Cabezas Salvador Tècnica Medi Ambient Aj. Sant Pere de Ribes 

Jesús Coines Suñé President Biodiversitat Sitges 

Flora Portas Col·laboradora APMA Garraf 

Andreu Bosch Vice-President APMA Garraf 

Jaume Cuscó Martínez 
President, Secretari i 
Regidor 

ADF – Aj. -Caçadors Olesa de 
Bonesvalls 

Josep Moya Ibañez Regidor Aj. de Sant Pere de Ribes, ADF 

Joana Barber Rosado 
Cap d’Oficina Tècnica 
de Parcs Naturals 

Diputació de Barcelona 

Jose Luis Herrera Liceras 
Director Parcs del 
Garraf i-Olèrdola 

Diputació de Barcelona 
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